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Сучасная гісторыя 
- гэта механізм, 
пераўтвараючы даку-
мент у помнік. 

Поль Мішэль Фуко

сучасны гандаль

галоўнае пытанне

Значна больш навінаў пра гарадок на haradok.info

У аўторак журналісты дзяржаўных 
тэлекампаній БТ-1, СТВ, АНТ наведалі 
Гарадок, каб даследаваць пытанне 
знікнення помніка паэме “Тарас 
на Парнасе”. Таксама журналісты 
размаўлялі з аўтарамі помніка 
віцебскімі скульптурамі Сяргеем 
Сотнікавым, Іванам Казаком, а яшчэ 
паказалі месца, дзе зараз знаходзіцца 
помнік “Тарасу на Парнасе” – у ААТ 
“Ліцейны двор”.

Найбольш істотным з’яўляецца 
каментар Уладзіміра Гадзяцкага, 
начальніка упраўлення катроля 
бюджетна-фінансавай сферы і 
дзяржаўных органаў Камітэта 
дзяржкантроля Віцебскай вобласці 
ў рэпартажы БТ-1. Уладзімір Гадзяцкі 
заявіў, што пры усталяванні помніка 
магчымыя адміністрацыйныя 
правапарушэнні былі дапушчаны 
работнікамі упраўлення капітальнага 
будаўніцтва, якія не заключылі дамову 
куплі на дадзены помнік. Пры гэтым 
начальнік упраўлення адзначыў, што 
мясцовыя органы ўлады павінны 
прыняць вычарпальныя меры па 
закупцы помніка. “Пазбаўляць раён 
такога знакавага помніка не варта” – 
заключыў Уладзімір Гадзяцкі.

тэлеканал ств таксама паказаў 
рэпартаж і паведаміў: “Скульптурная 
кампазіцыя стала ўлюбёным месцам 
для фотасесій. А мясцовыя жыхары 
сцвярджаюць: помнік нават выконваў 
жаданні. І вось на днях ён прапаў. І 
справа тут не ў чараўніцтве.”

Рэальная гісторыя знікнення 
скульптуры выглядае больш 
празаічнай. Паэма «Тарас на Парнасе» 
- гэта своеасаблівы брэнд горада 
Гарадка. Бо аўтарства знакамітага 
твора XIX стагоддзя прыпісваюць 
Канстанціну Вераніцыну, ураджэнцу 
гэтага паўночнага рэгіёну. Таму 
нядзіўна, што да абласных «Дажынак» 

менавіта тут ўсталявалі помнік таму 
самому Тараса.

Праз два месяцы ён знік. Цяпер 
на месцы, дзе калісьці ўзвышалася 
амаль 2-мятровая фігура Тараса, які 
выходзіць з 3-мятровай кнігі, пуста. 
Нагадвае пра скульптурнай кампазіцыі 
хіба што раз'езджаная зямля і кавалкі 
бардзюрнага каменя.

Да раптоўнаму знікнення героя 
сатырычнай паэмы мясцовыя жыхары 
паставіліся зусім не з гумарам.

жыхарка гарадка: Іду, гляджу: 
разабраны цэглу, машына варта. 
Напэўна, грузілі нават. Ўсе праходзяць 
міма. 

Дзесяцікласнік Кірыл кожны дзень 
ходзіць праз гарадскі парк, дзе два 
месяцы быў «прапісаны» Тарас з 
Парнаса. І пасля яго знікнення і сам 
спрабаваў высветліць, куды знік 
помнік. Бо па легендзе, якую паспелі 
прыдумаць мясцовыя жыхары, 
скульптура нават выконвала жадання, 
паведамілі ў праграме Навіны «24 
гадзіны» на СТВ.

кірыл каснов: 
Я папрасіў хоць бы добры сярэдні баль 

атрымаць. Гэта значыць я загадаў, і ў 
мяне гэта спраўдзілася. 

Але за чарадзействам, як аказалася, 
хаваліся цалкам зямныя праблемы. 
І яны сталі сапраўдным галаўным 
болем для аўтараў скульптурнай 
кампазіцыі.

За сваю працу Іван Казак і Сяргей 
Сотнікаў павінны былі атрымаць па 
100 мільёнаў рублёў. У выніку ... 

сяргей сотнікаў, сааўтар 
скульптурнай кампазіцыі «Тарас на 
Парнасе»:

Мы атрымліваемся нават у мінусе. 
Таму што мы ездзілі за свой кошт 
ўвесь час туды, працавалі, жылі там.

Не разлічыліся мясцовыя чыноўнікі 
і з мінскімі ліцейшчыкамі. Яны ацанілі 

сваю працу амаль у мільярд рублёў.
Першапачаткова заказчыкаў 

задавальняла і сума, і тэрміны. Адзінае, 
што прасілі - адтэрмінаваць плацёж, 
але прывезці Тараса да «Дажынак». 
Вытворцы пайшлі насустрач.

Яраслаў парахневіч, начальнік 
цэха ліцейнай вытворчасці:

25 ноября мы атрымалі 
паведамленне ад аддзела ідэалагічнай 
працы выканкама з просьбай забраць 
дадзеную скульптурную кампазіцыю. 
Працавала вельмі шмат людзей, людзі 
павінны за сваю працу атрымліваць 
заработную плату.

наталля гамзюк, начальнік аддзела 
ідэалагічнай работы, культуры і 
па справах моладзі Гарадоцкага 

райвыканкама: 
Паміж аддзелам і прадпрыемствам 

“Ліцейны двор” была заключана 
ў верасні дамова часовага 
бязвыплатнага карыстання. Таму 
па заканчэнні тэрміну дагавора мы 
былі абавязаныя вярнуць дадзеную 
скульптурную кампазіцыю.

Зараз Тарас з Гарадка знаходзіцца 
там, адкуль яго, уласна, і прывезлі 
- на прадпрыемстве-вытворцы пад 
Мінскам. 

Што будзе з помнікам, пакуль 
невядома. Зараз яго лёсам займаюцца 
спецыялісты. Хочацца спадзявацца, 
што спрэчка двух гаспадарчых 
суб'ектаў ўсё ж вырашыцца на карысць 
жыхароў Гарадка і здаровага сэнсу.

2 снежня беларускія тэлеканалы БТ-1, СТВ паказалі сюжэты пра сітуацыю вакол дэмантажа помніка “Тарасу на Парнасе” ў 
Гарадку. Адказны чыноўнік Камітэта дзяржкантроля заявіў, што пазбаўляць Гарадоцкі раён знакавага помніка не варта.

“… прыняць вычарпальныя меры 
па закупцы помніка”

Гандлёвая сетка “Еўраопта” актыўна 
пашыраецца на Беларусі апошнія 
гады. Па стану на першага снежня сетка 
налічвае ў краіне 290 крамаў, з якіх 
15 з’яўляюцца фармата “гіпермаркет”. 
Апошняя крама “Еўраопта” была 
адчынена 27 лістапада ў Мастах. Пры 
гэтым “гіпермаркеты” размешчаны 
пакуль толькі ў буйных гарадах. Але 
ў наступным годзе сітуацыя мусіць 
зменіцца.

Гандлёвая сетка “Еўраопт” 
зараз вядзе будаўнічыя працы па 
пераабсталяванню памяшкання 

былой сталовай рамзавода па вул. 
Талкачова пад гандлёвую краму 
«Е++». У памяшканні сталовай 
неабходна правесці значныя 
будаўнічыя працы для забеспячэння 
функцыянавання гандлёвай залы і 
падсобных памяшканняў, а таксама 
добраўпарадкавання тэрыторыі.

На сёння на будаўнічым аб’екце 
вядуць работы ўнутры памяшкання, 
у самім будынку усталяваны 
пластыкавыя вокны, а тэрыторыя 
абнесена металічным плотам.

Па нашай інфармацыі 

пераабсталяванне сталовай пад 
краму «Е++» “Еўраопта” павінна 
завяршыцца напрыканцы сакавіка 
2015 года. Гандлёвая плошча каля 
500 кв. м. дазваляе адкрыць у нашым 
райцэнтры краму “Еўраопта”, дзе 
будуць не толькі садавіна і гародніна, 
рыба і мяса, кандытарскія вырабы, 
але і прамысловыя тавары і г.д..

Мусіць гэтая крама не дацягне 
да статуса гіпермаркета. Нагадаем, 
што менавіта ў гіпермаркетах 
існуюць самыя нізкія кошты на 
прадукты і прамысловыя тавары. 

Так зараз у межах акцыі “Чырвоны 
кошт” у гіпермаркетах з 8 снежня 
на гародніну наступныя кошты за 1 
кг.: апельсін – 9 900, банан – 9 900, 
яблыка – 6 500, пекінская капуста 
– 6 500, мандарыны – 13 900, груша 
“Коміс” – 11 900 і г.д. Але па словах 
аперацыйнага дырэктара кампаніі 
Філіпа Арцёменкі са снежня ў 
межах акцыі “Чырвоны кошт” ва усіх 
крамах сеткі “Еўраопт” кошты будуць 
аднолькавыя – што ў гіперах, то і ў 
астатніх крамах сеткі.

л. антонаў

Буйнейшая гандлёвая сетка краіны “Еўраопт” вядзе ў Гарадку будаўнічыя працы па адкрыццю крамы «Е++» ў былым памяшканні 
сталовай Гарадоцкага рамзавода.

новую краму ад “еўраопта” ўжо будуюць
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спартыўныЯ навіны

гучнаЯ справа

крымінал

Праблема вяртання помніка 
паэме “Тарас на Парнасе” 
хвалюе многіх жыхароў раёна. 
Прайшоў амаль месяц, як у 
Гарадку быў дэмантаваны 
помнік славутай паэме і 
вернуты яго вытворцу -- ААТ 
“Ліцейны двор”. Але грамадзяне 
Гарадоччыны не маюць ніякай 
інфармацыі ад уладаў наконт 
далейшага лёсу помніка. 
Застанецца помнік у вытворца, 
вернецца ў Гарадок, ці яго 
могуць выкупіць мецэнаты 
багацейшага Горацкага 
раёна, дзе таксама шануюць 
паэму “Тарас на Парнасе” -- 
зразумелых адказаў на гэтыя 
пытанні мясцовыя чыноўнікі 
праз СМІ не паведамляюць.

18 снежня Леанід Гаравы 
планаваў высветліць пазіцыю 
Гарадоцкага райвыканкаму 
наконт помніка паэме “Тарас 
на Парнасе” пад час прамой 
лініі з намеснікам старшыні 
Гарадоцкага райвыканкама 
Надзеяй Буруновай. Менавіта 

спадарыня Бурунова курыруе 
гэты накірунак працы, 
які звязаны з захаваннем 
культурна-гістарычнай спад-
чыны. Але ў мінулы чацвер 
“прамая лінія” з намеснікам 
старшыні райвыканкама 
не адбылася па невядомых 
прычынах. Куды магчыма 
патэлефанаваць, каб задаць 
пытанні Надзеі Буруновай 
не ведалі ні ў прыёмнай 
Гарадоцкага райвыканкама, 
ні ў Віцебскім аблвыканкаме. 
Толькі параілі падаць зварот 
наконт адмены “прамой лініі” 
на імя старшыні аблвыканкама, 
што і зрабіў Леанід Гаравы.

24 снежня актывіст “Руху за 
Свабоду!” патэлефанаваў на 
“прамую лінію” да старшыні 
Гарадоцкага райвыканкама 
Васіля Муранкова і пацікавіўся 
далейшым лёсам помніка паэме 
“Тарас на Парнасе”. Спадар 
Муранкоў у адказ пацікавіўся, 
чаму актывіста цікавіць лёс 
помніка, а потым прапанаваў 

Леаніду Гаравому ўнесці 
ахвяраванні для вяртання 
помніка ў Гарадок.

Актывіст праваабаронча-
асветніцкага Руху выказаў 
здзіўленне, што да яго 
званка ніякай інфармацыі аб 
дабрачынным рахунку па збору 
ахвяраванняў дзеля вяртання 
помніка ў мясцовых дзяржаўных 
СМІ не было. Леанід Гаравы 
прапанаваў найхутчэйшым 
часам паведаміць аб нумары 
рахунка па збору ахвяраванняў 
і выказаў жаданне зрабіць свой 
унёсак у вяртанне помніка ў 
Гарадок.

Напрыканцы размовы Васіль 
Муранкоў запэўніў, што помнік 
паэме будзе ўсталяваны ў 
Гарадку магчыма ў студзене.

Пры з’яўленні інфармацыі 
аб адкрыцці дабрачыннага 
рахунка дзеля вяртання 
помніка славутай паэме мы 
паведамім чытачам сайта яго 
рэквізіты.

леанід антонаў

Падчас “прамой лініі” Леанід Гаравы, актывіст “Руху за Свабоду!” даведаўся, 
што Гарадоцкі райвыканкам плануе адкрыць рахунак для ахвяраванняў 
дзеля вяртання ў Гарадок помніка паэме “Тарас на Парнасе”.

помнік вернецца ў Гарадок…
у цэнтры ўвагі

Ужо на працягу двух тыдняў 
на Гарадоччыне усталявалася 
марознае надвор’е. Толькі 
снегу выпала не болей аднаго 
сантыметра. І лыжаролерная 
траса пабудаваная ў Гарадку 
без снега выкарыстанню не 
падлягае.

На гэтай новай трасе толькі на 
другой чарзе прыдугледжана 
стварэнне магчымасці па 
ўтварэнню снега са снегавых 
гармат. Гэтыя гарматы, якія былі 

на выкарыстанні ў Раубічах, 
амаль як чатыры гады назад 
былі перададзены ў Гарадок. І 
таму першую спробу стварэння 
штучнага снегу ўрэшце-рэшт 
ажыццявілі каля ФАКа.

Цэлы дзень каля ФАКа 
працавала снегавая гармата 
замежнай вытворчасці. Толькі 
замест снега яна стварала 
ільдзінкі, бо быў невялікі мароз 
-2-4 градуса. Для стварэння ж 
якаснага штучнага снега з гармат 

дадзенай маркі неабходны 
мароз да 10-15 градусаў.

Раніцай над Гарадком 
прайшоў невялікі снег і гармата 
ўжо не выкарыстоўваецца. 
Наогул прагноз надворья на 
наступны тыдзень сведчыць, 
што увесь тыдзень можа ісці 
невялікі снег. Гэта дае надзею, 
што аматары лыжнага спорту 
змогуць зрабіць першыя 
вылазкі на снег.

л. антонаў

4 снежня каля фізкультурна-аздараўленчага комплекса па вул. Гагарына 
пачалі вырабляць штучны снег для лыжнай трасы ў Варабьёвых гарах. Але 
прагноз надвор’я дадзеную працу спыніў.

упершыню пачалі 
вырабляць штучны снеГ

Стажор на пасаду памочніка 
пракурора Гарадоцкага раёна Н. 
Левянкова на сайце Гарадоцкага 
райвыканкама апісала гісторыю 
гарадоцкага «аматара» курэй.

"Жыхар г. Гарадка Цімафей 
(імя зменена) у кастрычніку 
бягучага года з мэтай крадзяжу 
курэй пад покрывам цемры 
пералез праз агароджу на 
тэрыторыю прадпрыемства, 
дзе, падабраўшы ключ да замка 
ўваходных дзвярэй, пранік у 
птушкагадоўчае памяшканне.

Там ён хапаў курэй і запіхваў іх 
у прынесеныя з сабой мяшкі, па 
5, 6 птушак у кожны. Напхаўшы 
у мяшкі 106 курэй, Цімафей 
шчасліва пагрузіў іх у свой 
аўтамабіль маркі «MITSUBISHI 
SPACE-RUNNER» і паехаў у бок г. 
Гарадка.

Але тут ўдача адвярнулася 
ад яго. Мужчына заўважыў 
рухаўшыся з боку Гарадка 
аўтамабіль. Спалохаўшыся, 
ён стаў набіраць хуткасць. 
Невядомы аўтамабіль не 
адставаў, а затым на ім 
ўключыліся пробліскавыя 
маячкі. Цімафей зразумеў што 
яго так старанна распрацаваны 
злачынны план даў збой.

Пільныя супрацоўнікі АДАІ 
Гарадоцкага РАУС, якія падчас 
нясення службы заўважылі 
падазроны легкавы аўтамабіль, 
які рухаўся глыбокай ноччу 
з боку прадпрыемства, 
затрымалі куракрада. Якое ж 
было здзіўленне супрацоўнікаў 
АДАІ, калі ў салоне і багажніку 
аўтамабіля яны знайшлі 
«спадарожнікаў» - 106 курэй.

Цімафей і яго «пасажыры» 
былі дастаўлены ў Гарадоцкі 
РАУС, дзе мужчына патлумачыў, 
што да 2013 года працаваў 
на прадпрыемстве. І вось 
у кастрычніку 2014 з-за 
фінансавых цяжкасцяў, былы 
работнік вырашыў здзяйсніць 
крадзеж птушак, частку 
якіх хацеў выкарыстаць для 
асабістых патрэб, а частка каму-
небудзь прадаць.

У выніку Цімафей прыцягнуты 
ў якасці абвінавачанага 
ў здзяйсненні тайнага 
выкрадання (крадзяжу) 106 
курэй коштам 60000 рублёў за 
адну, на агульную суму 6.360.000 
рублёў, што складае 42,4 памеру 
базавай велічыні. Да сваіх 

фінансавых цяжкасьцяў, з за 
якіх і быў здзейснены крадзёж, 
мужчына набыў праблемы і з 
крымінальным законам.

За здзяйсненне тайнага 
выкрадання маёмасці 
(крадзяжу) ч. 1 арт. 205 
Крымінальнага кодэкса 
Рэспублікі Беларусь 
прадугледжвае пакаранне ў 
выглядзе грамадскіх работ 
да двухсот сарака гадзін, або 
штрафу ад трыццаці да адной 
тысячы базавых велічынь 
(4.500.000 - 150 000 000 рублёў), 
або папраўчых работ на тэрмін 
да двух гадоў, або арышту на 
тэрмін да шасці месяцаў, або 
абмежавання волі на тэрмін 
да трох гадоў, або пазбаўлення 
волі на той жа тэрмін.

Але гэта яшчэ не ўсё 
негатыўныя наступствы, якія 
панясе Цімафей за здзяйсненне 
дадзенага злачынства.

Частка 6 арт. 61 КК Рэспублікі 
Беларусь прадугледжвае 
спецыяльную канфіскацыю, 
якая складаецца ў прымусовым 
бязвыплатным адабранні ва 
ўласнасць дзяржавы сродкаў 
здзяйснення злачынства, у 
дадзеным выпадку аўтамабіля, 
у якім злодзей перавозіў курэй.

Вось так, паквапіўшыся на 
звычайных курэй, можна 
пазбавіцца не толькі аўтамабіля, 
але і свабоды.»

Першае эстафетнае серабро 
за апошнія пяць гадоў на 
этапах Кубка свету заваявала 
13 снежня ў аўстрыйскім 
Хахфільцэне жаночная зборная 
Беларусі.

На першым этапе Надзея 
Скардзіна скарыстала 
адзін дадатковы патрон і 
фінішыравала другой пасля 
зборнай Італіі. На дургі этапе за 
зборную Беларусі бегла наша 
зямлячка Настасся Дубарэзава. 
Насця пахвалявала на другім 
агнявым рубяжы беларускіх 
аматараў біятлону, калі восьмым 
стрэлам закрыла пятую мішэнь. 
Дубарэзава перадала эстафету 
Надзеі Пісаравай сёмай 
праз 47 секунд пасля лідэра 
зборнай Расіі. Пісарава таксама 
скарыстала чатыры дадатковых 
патрона і была на фінішы 
шостай на адлегласці 55 секунд 
ад лідзіруючых расіянак.

Але на апошнім этапе на 

першым агнявым рубяжы 
расіянка Глазырына атрымала 
дадатковы штрафны круг, што 
ў выніку адкінула зборную 
Расіі ў канец першай дзесяткі. 
Лідэрства захапіла пасля 
стральбы лёжа зборная 
Нямеччыны, за якой ішла 
зборная Чэхіі, а на трэццяе 
месца зборную Беларусі вывела 
Дар’я Домрачава са сваім 
выдатным бегам і бездакорнай 
стральбой. На стральбе стоя 
Домрачава дапусціла адзін 
промах і выйшла на апошні 
круг праз амаль 9 секунд пасля 
чэшкі Віткавай. Але Дар’я 
Домрачава здолела дагнаць 
чэшку і на фінішы была другой 
пасля нямецкай біятланісткі.

Гэта бліскучы поспех 
беларускай каманды, якая 
значна дадала ў стабільнасці 
найперш у стральбе. Дарэчы 
самай хуткай на трасе была 
Беларусь. 23 секунды нагамі 

ёй прайграла Нарвегія, 30 
секунд - Чэхія. У Украіны тут 5-й 
паказчык +55 секунд ад лідэра, 
у Расіі - восьмы -- 1 хвіліна і 17 
секунд.

Самая дакладная стральба 
сёння была ў Аўстрыі 0 + 5, 
Швецыі 0 + 6, Славеніі і Канады 
- па 0 + 7.

Наогул, сёняшня гонка 
атрымалася нечаканай для 
апошніх гадоў. Украіна пасля 
сыходу лідэраў здала, Расія ў 
параўнанні з мінулым сезонам 
нават дадала - лідзіравала пасля 
двух этапаў. Ну, а Беларусь, 
нарэшце, здолела змагацца 
за медалі ў эстафетах. І гэта 
выдатна!

Заўтра 14 снежня ў 13.30 у 
Хахфільцэне адбудуцца апошнія 
старты ў гонцы праследавання, 
дзе будзе удзельнічаць увесь 
склад беларускай эстафетнай 
каманды.

л. антонаў

На выдатна для беларускай зборнай завяршылася першая эстафета гэтага 
сезону, дзе на апошнім этапе Дар’я Домрачава вывела зборную Беларусі на 
другое месца. Анастасія Дубарэзава паспяхова выступіла на другім этапе.

дубарэзава заваявала 
серабро ў эстафеце

Гарадоцкая пракуратура паведаміла падрабяз-
насці крадзяжу 106 курэй з птушніка Гарадоцкай 
птушкафабрыкі, які здзейсніў былы работнік 
прадпрыемства

маГчыма 
пазбавіцца і аўто

У гарадскім пасёлку 
Езярышча Гарадоцкага раёна 
ў 17:00 58-гадовы жыхар 
Пінска, на машыне «DAF», 
здзейсніў наезд на 78-гадовую 
мясцовую жыхарку. Жанчына 
раптам выйшла на праезную 
частку справа налева па ходзе 
руху аўтамабіля. Пенсіянерка 
у выніку сутыкнення загінула.

Паблізу вёскі Хайсы 
Віцебскага раёна на дарозе 

Гарадок-Віцебск у 17:15 35-
гадовы жыхар Віцебска, 
кіруючы мікрааўтобусам 
«Volkswagen», здзейсніў наезд 
на 51-гадовага мясцовага 
жыхара. Жыхар рухаўся ў 
сустрэчным напрамку па 
краю праезнай часткі. Ад 
атрыманых раненняў пешаход 
памёр на месцы дарожна-
транспартнага здарэння.

т. гаражанка

Вечарам 23 снежня ў 17.00 і 17.15 пасля наезду 
аўтамашын загінулі пешаходы ў г.п. Езярышча і 
каля в. Хайсы.

заГінула два 
пешахода
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валютны крыЗіс

 “чорнаЯ пЯтніца”

В СМИ гуляет выражение 
«черная пятница». Высокий 
чин тоном военной сводки 
сообщает, что на подлете 
самолеты с заказанной в 
зарубежных банках валютой.

Тем временем «народец» 
(помните это вырвавшееся 
некогда в сердцах выражение 
официального лидера?) с 
глазами бешеной кильки 
сметает с полок отечественных 
магазинов телевизоры, прочую 
электронику и бытовую 
технику, расхватывает мебель. 
Интернет-торговцы же не 
будь дураки сразу перешли на 
новый ценник, а операторы 
мобильной связи перестали 
продавать оборудование в 
рассрочку.

Для предприятий введена 
обязательная продажа 
50% валютной выручки. 
Предварительно до 1 февраля 
заморожен внебиржевой 
валютный рынок.

Эксперты прогнозируют 
появление серого рынка 
валюты, всплеск инфляции и 
букет прочих прелестей.

Короче, страна перед 
Новым годом на ушах. И 
такой вот дурдом, заметьте, 
периодически повторяется 
на воспетом пропагандой 
«островке стабильности».

так что же это было?
«Фактически это 

девальвация для населения», 
— заявил в комментарии 
для Naviny.by эксперт 
минского аналитического 
центра «Стратегия» Валерий 
Карбалевич.

По его словам, Александр 
Лукашенко таким образом «стал 
заложником своих страхов». 
Он весь год сопротивлялся 
предложениям специалистов 
девальвировать национальную 
валюту, чтобы спасти экспорт и 
т.д.

Хотя это диктовала 
экономическая логика, 
руководитель государства по 
опыту знает, что «девальвация 
очень непопулярна у населения, 
бьет по имиджу власти», 
отмечает аналитик. Потому 
он жертвовал экспортом, 
финансовым положением 

предприятий.
Но в итоге, когда прижали 

обстоятельства, было избрано, 
по мнению Карбалевича, 
самое неудачное решение. 
Предприятиям лучше не станет 
— и вместе с тем нанесен удар 
по интересам населения. Что 
неизбежно ударит рикошетом и 
по имиджу руководства страны. 
Причем перед президентскими 
выборами.

эксперт: мы просто живем 
не по средствам

Почему же наверху выбрали 
самый нелепый вариант 
стыдливой полудевальвации?

Дело не в том, что в Нацбанке 
и Минфине сидят бездари да 
профаны. Но эти структуры у 
нас — лишь звенья вертикали, 
подчиненной воле одной 
персоны.

«И посудите, какой у них выбор, 
если жестко поставлена задача 
не допустить девальвации, 
а вместе с тем надо как-то 
спасать золотовалютные 
резервы?» — риторически 
спрашивает финансовый 
аналитик Сергей Чалый.

В итоге, отметил он в 
комментарии для Naviny.by, «мы 
вернулись в ситуацию марта 
2011 года, когда можно было 
стыдливо делать вид, что курс 
доллара не изменился».

Причины нынешней 
финансовой турбулентности 
у нас, по мнению эксперта, не 
только в том, что российский 
рубль резко ослаб, а ушлые 
белорусы ломанулись к 
восточным соседям на ставший 
выгодным шопинг (вывозя при 
этом валюту из страны).

Сценарий 2011 года 
повторяется потому, что «мы 
и тогда, и теперь живем 
не по средствам», считает 
собеседник.

Он объясняет: «Мы, например, 
проигрываем китайцам по доле 
оплаты труда в затратах 
на выпуск продукции». В итоге 
производим вещь, которая по 
качеству близка к китайской, 
но цену имеет близкую к 
европейской. И кто это будет 
покупать?

По прикидкам эксперта, 
чтобы наш экспорт был более-

менее конкурентным (да и 
то если вынести за скобки 
потребительские свойства 
товара), средняя зарплата 
белорусов должна находиться 
в районе 300 долларов, то есть 
быть вдвое ниже, чем сейчас.

Но вы же сами понимаете: 
для руководителя страны, 
некогда привязавшего 
показатель благосостояния 
соотечественников к 
проклятой заокеанской валюте 
и пообещавшего тысячу 
долларов заработка на нос 
к 2015 году, это означало бы 
полное фиаско.

это могут быть только 
цветочки

И все же никакому популисту 
не удалось еще обмануть 
экономику. Если Россия будет 
и дальше валиться, то до 
выборов-2015 белорусским 
властям, возможно, придется 
идти и на классическую 
девальвацию.

К слову, сегодняшние слова 
Лукашенко можно трактовать 
как намек. «Вы не переживайте: 
чтобы ни случилось в нашей 
стране, даже если худший 
сценарий будет, мы все равно 
за полгода стабилизуемся…» 
— заявил он при посещении 
Государственного комитета 
судебных экспертиз.

И еще один акцент: «…Все 
зависит от наших людей: 
будет девальвация, не будет, 
обрушим, не обрушим, обвалим, 
не обвалим. Это наши люди, я в 
свое время об этом уже говорил: 
не бегайте как оглашенные с 
этим рублем по обменникам 
и не обменивайте на валюту, 
не торгуйте, потому что это 
будет иметь последствия…».

Так что не удивляйтесь, если 
через какое-то время из уст 
президента прозвучит: я же вас 
предупреждал! Естественно, 
виноватым снова окажется 
«народец».

Даже в случае классической 
девальвации население вряд 
ли массово выйдет на улицы, 
полагает Карбалевич. Но 
вот как люди проголосуют 
на выборах, добавляет он, 
большой вопрос.

Собеседник Naviny.by 

напоминает, что в сентябре 2011 
года, когда белорусский рубль 
стремительно обесценивался, 
рейтинг Лукашенко по данным 
НИСЭПИ упал до исторического 
минимума — 20,5%.

Но тогда не было выборов, 
а теперь, по словам 
политолога, выборы-2015 
могут обрести интригу. «У 
оппозиции появляется шанс 
навязать властям серьезную 
политическую драку», — 
подчеркивает Карбалевич.

Представьте себе, что 
единый кандидат от оппозиции 
сравнивается по рейтингу с 
действующим президентом: 
у обоих по 20%. Это совсем 
другая политическая ситуация в 
стране. При таком соотношении 
сил чиновникам страшно 
фальсифицировать, а людям 
в погонах — усердствовать 
по части подавления 
недовольства масс.

И, к слову, уже не кажется 
фантастикой сценарий 
переноса выборов на более 
ранний срок (как в старом 
анекдоте: «Наливай, пока не 
началось!»).

экономика под пистолетом 
политики 

Эта игра датой выборов может 
облегчить электоральную 
задачу Лукашенко, но отнюдь 
не проблемы экономики. 
Дежавю в духе 2011 года, когда 
после очередной победы 
бессменного президента 
произошла обвальная 

девальвация, а гиперинфляция 
достигла 109%, становится все 
вероятнее.

Беларусь оказалась 
в порочном кругу этих 
обвальных циклов, потому 
что заблокированы давно 
перезревшие экономические 
реформы. Мы имеем дело 
с системой, которая может 
работать только по принципу 
отрубания хвоста в несколько 
приемов. Это происходит 
из-за боязни пресловутой 
дестабилизации, а проще 
говоря — потери насиженных 
кресел.

В итоге терпеливый «народец» 
расплачивается по полной 
программе. Недавно вслед за 
восточными соседями многие 
у нас млели от восторга, что 
«Крым наш». Не просчитывая 
на два хода вперед: Запад 
не простит агрессии, начнет 
валить российскую экономику, 
а за ней ляжет и наша.

Россия расплачивается, по 
крайней мере, за имперские 
замашки. А наш «народец» 
за что? За привязку страны к 
сырьевой, корумпированной 
и агрессивной восточной 
соседке. И за то, что позволяет 
вить из себя веревки.

Так что если смотреть в 
корень, то все эти сборы-
поборы на самом деле — 
налог на политическую 
инфантильность белорусов.

александр класковскИЙ
http://naviny.by

Белорусы чешут затылок, пытаясь осмыслить, что же произошло с деньгами. Налицо когнитивный диссонанс. Формально 
девальвация не объявлена, но де-факто доллары и евро в обменниках враз дорожают на треть: к уже привычному плавному 
росту курсов добавился введенный властями 19 декабря 30-процентный сбор на покупку валюты.

валюта: белорусы осмысливают опцию +30%

Это заявление он сделал 23 
декабря во время заседания 
экспертного клуба, который 
организовала Объединенная 
гражданская партия.

«Причины наших проблем 
— внутри, а не вовне. Да, в 
российской экономике мы 
видим обвал, но его нет в США, 
в Китае, Европе. Мировая 
экономика растет на 3-3,5%. 
Так почему же наша экономика 
сегодня полностью зависит 
от ситуации в России? Наша 
внутренняя экономическая 
политика привела к этому», — 
подчеркнул Богданкевич.

Экс-глава Нацбанка 
критически оценил решение 

белорусских властей, которые, 
реагируя на ажиотажный спрос 
на валюту и девальвацию 
российского рубля, ввели 
30-процентный сбор для 
физических и юридических 
лиц, уплачиваемый при 
покупке инвалюты.

«Шаг, сделанный властями, 
непродуманный. Совместное 
решение о введении 30-
процентного сбора, которое 
приняло правительство 
и Национальный банк, 
привело к множественности 
курсов белорусского рубля. 
Официальный курс доллара 
один, на наличном рынке 
появился теневой сегмент, 

и там курс другой, для 
импортеров курс третий», — 
констатировал Богданкевич.

Руководитель Научно-
исследовательского цент-
ра Мизеса Ярослав 
Романчук также критически 
охарактеризовал декабрьские 
шаги экономических властей, 
которые официально были 
направлены на стабилизацию 
ситуации на финансовом 
рынке.

«Введение 30-процентного 
валютного сбора, 
обязательной 50-процентной 
продажи валютной выручки, 
мораторий на повышение цен 
— это откат назад», — отметил 

Романчук.
Ситуация, которая 

складывается сегодня 
на финансовом рынке, 
подрывает доверие населения 
к финансовым институтам, 
считает эксперт.

«Цифры на табло в обменных 
пунктах свидетельствуют 
об абсурде, до которого мы 
дошли. Курс покупки доллара 
в обменных пунктах указан 
13 700 рублей, курс продажи 
— 11 100 рублей. Когда 
простые люди такое видят, 
у них исчезает доверие к 
финансовым институтам», — 
подчеркнул Романчук.

Напомним, 23 декабря 

коммерческие банки Беларуси 
повысили по рекомендации 
Нацбанка курс покупки 
иностранной валюты на 25%. В 
результате принятого решения 
курс доллара в обменных 
пунктах и на черном валютном 
рынке практически сравнялся. 
Продают иностранную валюту 
населению белорусские 
банки сегодня, взимая 30-
процентный сбор. Решение 
о введении валютного сбора, 
который обязаны клиенты 
банков уплачивать при 
покупке иностранной валюты, 
вступило в силу 20 декабря.

дмитрий ЗаЯц
naviny.by

Причины сегодняшних кризисных явлений на финансовом рынке Беларуси — внутренние. Такое мнение высказал бывший глава 
Национального банка Беларуси Станислав Богданкевич. Станислав Богданкевич также сказал: «Цифры на табло в обменных 
пунктах показывают, до какого абсурда мы дошли» 

мы дошли до полноГо абсурда
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рэаліі раЗвіццЯ дыкрэт №5

Александр Лукашенко 15 декабря 
подписал декрет №5 «Об усилении 
требований к руководящим кадрам и 
работникам организаций».

Как сообщили в пресс-службе главы 
Беларуси, документ направлен на 
искоренение бесхозяйственности, 
укрепление производственно-
технологической, трудовой и 
исполнительской дисциплины, а также 
пресечение фактов трудоустройства 
недобросовестных руководителей на 
новую руководящую должность.

Ознакомившись с новым декретом 
Лукашенко, главный правовой 
инспектор Белорусского профсоюза РЭП 
Жанна Заприварина с трудом подбирает 
слова, чтобы его охарактеризовать:

— Это даже не крепостное право, не 
рабство. Это тюрьма!

По мнению юриста, работники 
белорусских предприятий и 
организаций всех форм собственности 
станут бесправнее в 10 раз.

— во-первых, декрет будет 
способствовать массовым невыплатам 
премий работникам якобы за 
допущенные ими нарушения.

во-вторых, если раньше об изменении 
существенных условий труда работника 
уведомляли за месяц, то теперь 
наниматель будет делать это за неделю. 
Например, за 7 календарных дней 
работника поставят в известность, что 
у него уменьшится зарплата, или теперь 
он будет работать по 12 часов в связи с 
производственной необходимостью.

в-третьих, наниматель может 
лишить премии на срок до 12 месяцев, 
отстранять работника от работы в случае 
нарушений, которые способны повлечь 
причинение организации ущерба.

в-четвертых, руководитель 
получит право увольнять работников, 
допустивших нарушение дисциплины, 
повлекшее причинение организации 
ущерба в размере, превышающем три 
среднемесячные зарплаты по стране. 
Сегодня Трудовой кодекс говорит только 
об одной среднемесячной зарплате 
на удержание по распоряжению 
нанимателя.

в-пятых, этот декрет дает на-

нимателям беспре-
цедентные меры, 
которые могут 
применять к работ-
никам за нарушение 
технологической дис-
циплины. Этот декрет 
поясняет, что под 
производственно-тех-
нологической дисци-
плиной понимается   
с о б л ю д е н и е  
у с т а н о в л е н н ы х 
технологических рег-
ламентов. Но сегодня 
работник может, сам 
того не желая, нарушить 
этот регламент, и за это 
его могут привлечь к ответственности.

Кроме того, декретом предусмотрено, 
что со стороны нанимателя 
признается грубым нарушением, 
влекущим безусловное привлечение 
руководителя организации к 
ответственности вплоть до увольнения. 
Это сокрытие (подмена) основания 
увольнения работника по причинам 
и при наличии оснований для его 
увольнения за совершение виновных 
действий.

Допустим, работник опоздал 
несколько раз, наниматель привлек его 
к дисциплинарной ответственности, 
но не уволил. Со вступлением 
этого декрета в силу наниматель за 
сокрытие такого увольнения несет 
ответственность. Теперь наниматель 
и работник не смогут договориться на 
увольнение по соглашению сторон. 
Наниматель обязан будет уволить 
работника за виновные действия.

— приведет ли это к массовым 
увольнениям? 

— С одной стороны, в Беларуси 
существует контрактная форма найма, 
при которой работник не имеет права 
по своему желанию уволиться. С 
другой стороны, заработает декрет 
№5. Работника зажимают в тиски со 
всех сторон, и он не может никуда 
с этого места уйти. Даже если ему 
уменьшат зарплату до минимума, он 
обязан там работать.

Декрет может привести к массовым 
увольнениям за виновные действия по 
дискредитирующим обстоятельствам. 
В соответствии с документом работник, 
занимавший должность, например, 
начальника отдела, после увольнения 
не сможет самостоятельно в течение 
пяти лет устроиться на новое место 
работы.

— получается, власти, 
объявившие борьбу тунеядству, 
толкают человека в объятия 
безработицы? 

— А если он будет занесен в разряд 
тунеядцев (этот законопроект сейчас 
широко обсуждается), то государство 
его обяжет бесплатно на него работать. 
Беспрецедентные случаи привлечения 
к принудительным работам могут 
приобрести массовый характер.

Собеседница «Салiдарнасцi» 
считает, что сегодня в Беларуси 
достаточно мер ответственности и 
способов привлечения работника к 
ответственности посредством норм 
Трудового кодекса.

По мнению собеседницы, уже сейчас 
нужно принимать незамедлительные 
меры и не допустить, чтобы этот декрет 
заработал.

— Документ вступает в силу с 1 
января 2015-го года. Осталось совсем 
мало времени.

татьяна гусева
http://gazetaby.com

«…это не рабство, а тюрьма!»
Юрист профсоюза радиоэлектронной промышленности Жанна Заприварина шокирована новым 
декретом Лукашенко. По ее мнению, разработчики документа видели в работниках не людей, а рабов.
К каким последствиям может привести применение декрета № 5, который вступает в силу с нового 
года — выясняла «Салідарнасць».

"Год асаблівы, сітуацыя няпростая. 
Вы бачыце, як асела Расія, - гэта наш 
асноўны рынак, вы бачыце, што робіцца 
ў Украіне, - адзін з асноўных нашых 
рынкаў, вайна ідзе, ім сёння не да пакупак, 
тым больш складанабытавой тэхнікі і 
складанатэхнічнай прадукцыі - МАЗаў, 
БелАЗаў, трактароў і г.д., - адзначыў 
прэзідэнт. - Але гэта не значыць, 
што мы з вамі складзем рукі і будзем 
чакаць лепшых часоў - не! што толькі 
можна сёння - мы павінны зрабіць, каб 
уратаваць нашу вытворчасць і не 
выкінуць людзей на вуліцу ".

Кіраўнік дзяржавы зноў акцэнтаваў 
увагу на неабходнасці дыверсіфікацыі 
экспарту.

"Мы не можам увесь час маліцца на 
адну Расею, хоць гэта і братэрская нам 
краіна. Таму што, бачыце, адзін гэты 
рынак абваліўся і мы следам паляцелі. 
Так, у нас калі-сьці 85% прадавалася на 
расійскі рынак, сёння ўжо 40- 45%. Так, 

«Сёння ў насельніцтва ёсць выбар 
– ці не купляць долары, або купіць 
іх з 30% камісіяй. У нас у краіне 
столькі долараў няма і не можа быць, 
каб задаволіць запыты на валюту ў 
поўнай патрэбе», – заявіў Мясніковіч 
у нядзелю ў эфіры тэлеканалу 
«Беларусь-1».

Ён нагадаў, што камісія не 
спаганяецца пры куплі валюты 
для разлікаў за імпарт нафты, 
нафтапрадуктаў, электраэнергіі 
і газу. «Такім чынам, энергетыка 
абароненая, уклады абаронены, гэта 
ж тычыцца заробкаў і пенсіяў«, – 
сказаў кіраўнік ураду, падае interfax.
by.

Сёння 22 снежня падчас таргоў 
на Беларускай валютна-фондавай 
біржы попыт на долары ў 12 разоў 
перавышаў прапанову, падае «Наша 
ніва».

Прапанова склалася на ўзроўні $6,5 
мільёна, а вось попыт амаль дайшоў 
да $80 мільёнаў. Таргі доларам на 
некаторы час былі прыпыненыя, 
у выніку Нацбанк зафіксаваў курс 
10930 рублёў, на 30 рублёў больш, 
чым на папярэдніх таргах. Упершыню 
з лістапада мінулага года афіцыйны 
курс вырас так моцна.

мЯ, 
belsat.eu, 

паводле interfax.by, nn.by

валюты 
пад 

поўную 
патрэбу 

няма 
Прэм'ер-міністр Беларусі 
Міхаіл Мясніковіч заявіў, 
што эканоміка Беларусі не 
гатовая задаволіць попыт 
грамадзянаў на наяўную 
валюту, і ніколі не была 
гатовая да гэтага

мы паменшылі залежнасць ад аднаго 
рынку, але, як відаць, гэта яшчэ мала. 
Плюс дадалася Украіна. Не думаю, што 
лепшая абстаноўка і ў Казахстане. Таму 
любой цаной мы павінны выходзіць на 
новыя рынкі. І гэта магчыма", - лічыць 
прэзідэнт.

Паводле яго слоў, пра гэта 
сведчыць і выхад шэрагу беларускіх 
прадпрыемстваў на амерыканскія 
рынкі. "Зняты ўсякія санкцыі, і мы з імі 
гандлюем. Значыць, можна", - сказаў ён.

Кіраўнік дзяржавы адзначыў, што 
кіраўнікі мясцовай вертыкалі ўлады 
павінны таксама ўнікаць у працу 
прадпрыемстваў, якія знаходзяцца на іх 
тэрыторыі, нягледзячы на іх ведамасную 
падпарадкаванасць. "Майце на ўвазе: 
чужых прадпрыемстваў на тэрыторыі 
вашых раёнаў няма. Яны ўсе вашыя. 
Вы ў гэтых раёнах прэзідэнты, - 
сказаў Аляксандр Лукашэнка. - Таму 
не саромейцеся туды заходзіць, 

патрабаваць ад іх: дайце вынік!".
"Сітуацыя, яшчэ раз падкрэсліваю, у 

свеце няпростая, а тым больш у нашым 
рэгіёне. Павінен сказаць, што такой 
сітуацыі наогул ніколі не было. І нам у 
гэтай сітуацыі трэба паказаць сваю 
заможнасць, - падкрэсліў прэзідэнт. - 
Наступны год - гэта наш іспыт. Як бы 
ні было складана, нас людзі павінны 
зразумець, а каб яны нас зразумелі, 
трэба даць вынік, як бы цяжка ні было ".

Узгадняючы прызначэнне новага 
кіраўніка Магілёўскага завода 
"Строммашына" Уладзіміра Дземідзенкі, 
Аляксандр Лукашэнка запатрабаваў 
шукаць новыя рынкі збыту прадукцыі, 
прычым рабіць гэта трэба з улікам 
запатрабаванасці тавараў. Прэзідэнт 
лічыць недапушчальнай сітуацыю, 
калі прадпрыемства працуе на склад. 
У сучасных умовах важна не проста 
вырабіць, але выгадна прадаць 
прадукцыю. І менавіта з гэтага трэба 

зыходзіць, выбудоўваючы стратэгію 
дзеянняў на перспектыву, перакананы 
кіраўнік дзяржавы.

Прэзідэнт запатрабаваў актыўнай 
працы і ад кіраўніка Адміністрацыі 
Кітайска-беларускага індустрыяльнага 
парку Андрэя Галя. "На тармазах 
працаваць не атрымаецца, нам трэба 
разгортваць Парк, калі прынята такое 
рашэнне. Кітайцы - за гэта", - адзначыў 
Аляксандр Лукашэнка. Пры гэтым ён 
удакладніў, што ў Парку павінны быць 
прадпрыемствы з самымі высокімі 
сучаснымі тэхналогіямі.

"Мы там задумалі вялікую справу, 
і яе трэба рэалізаваць. Але галоўнае 
- гэта ісці роўна. Зрабіце высновы з 
няправільнай работы Мінгарвыканкама 
мінулых гадоў, калі былі ваганні - 
дагадзіць каму-небудзь. Дагадзіць можна 
толькі адной - справе", - падкрэсліў 
кіраўнік дзяржавы.

чытаць цалкам: http://news.tut.by

15 снежня Аляксандр Лукашэнка разгледзеў шэраг кадравых пытанняў, звярнуўся да прадстаўнікоў мясцовай вертыкалі ўлады 
і акцэнтаваў увагу на неабходнасці дыверсіфікацыі экспарту. Пра гэта паведамляе прэс-служба прэзідэнта.

рынак абваліўся і мы следам паляцелі
 беларуска-расіЙскаЯ інтэграцыЯ


